

[Text]

and guarantees are outstanding, and what the losses were on loans and guarantees during the years 1980, 1981 and 1982, and as to what companies?

• 1020

Mr. Lumley: Once I have had a chance to read the transcript, Mr. Chairman, I will look and see what we can do to acknowledge the hon. member's request.

I just want to add one short comment though, that all these decisions, Mr. Chairman, were made by people in the private sector. The hon. member is criticizing the government and my predecessor in this, and I just want to indicate that . . .

Mr. Blenkarn: Mr. Chairman, I do not know, but all of a sudden—I wonder if the minister can tell me how people in the private sector are entitled to make authorizations and contributions as shown in your estimates, for example this year, where some \$543 millions are to be advanced to the private sector or businesses and other groups and so on?

Do people in the private sector decide that this company will get it and that company will get it and the government has no say in that decision? Or is it not true that the government makes up its mind and it receives representations from people who, of course, are always looking for a handout?

Mr. Lumley: Mr. Chairman, the board has the final authority, and I have a great deal of respect for the people who sit on that board. And they make the decision based on the information they have, just like anybody else in the private sector or in government. In some cases the Enterprise Development Board has made a decision which is contrary to the recommendations that the department has put forward, and I am sure for very justifiable reasons. But under the Enterprise Development Program those decisions are made by the Enterprise Development Board, which is a board made up of private sector people and people from various departments, but a majority of private sector.

Mr. Blenkarn: Are you saying to us, are you telling us that when we pass these estimates to make available money for contributions and loan guarantees to private companies, that up until now the government has delegated its responsibility to boards that it does not control? Is that your position?

Mr. Lumley: Under the Enterprise Development Program that is correct, Mr. Chairman. Under all the other programs, no.

Mr. Blenkarn: And you are saying that the government had no control over this, that Treasury Board has no control over it, that these private sector boards that are somehow picked from thin air are able to make a review of the matter? Are you saying that it does not matter what the government ministry says and what the officials say, nor what the government says, that the people who apply and are judged entitled to receive the money under the Enterprise Development Program, they get it and the government has no control over this kind of an estimate?

Mr. Lumley: The hon. member is trying to imply that I am putting the blame on the private sector. In the major cases, for

[Translation]

les prêts et garanties consentis au cours des années 1980, 1981 et 1982, de même que les bénéficiaires de ces prêts et garanties.

M. Lumley: Lorsque j'aurai lu le compte rendu de cette séance, je vais voir ce que je peux faire pour vous donner satisfaction.

Je tiens cependant à vous faire remarquer que toutes ces décisions furent prises par des personnes du secteur privé alors que le député s'en prend au gouvernement et à mon prédécesseur.

M. Blenkarn: Je ne vois pas très bien comment des personnes du secteur privé auraient le droit d'attribuer des crédits ou des subventions telles que celles qui figurent dans votre budget; ainsi 543 millions seront consentis cette année au secteur privé et à toutes sortes d'entreprises.

Vous voulez dire que c'est le secteur privé et non pas le gouvernement qui décide de l'attribution de cet argent? Ne serait-ce plutôt que le gouvernement prend des décisions après que différents groupes aient fait des démarches pour obtenir de l'argent.

M. Lumley: Le dernier mot appartient à l'Office, composé de personnes éminemment qualifiées pour leur poste. Or, ces décisions sont prises en fonction des données dont ils disposent, comme cela se fait normalement aussi bien dans le secteur privé que dans le secteur public. Il est déjà arrivé que l'Office pour l'expansion des entreprises ait pris des décisions allant à l'encontre des recommandations du ministère, mais pour des raisons tout à fait valables, je n'en doute pas. L'Office pour l'expansion des entreprises chargé d'appliquer le programme d'expansion des entreprises est constitué d'une majorité de représentants du secteur privé ainsi que de représentants de divers ministères.

M. Blenkarn: Vous n'allez quand même pas nous dire que la décision d'accorder des subventions ou des prêts garantis à différentes entreprises au titre des crédits que nous votons est faite non pas par le gouvernement mais par différents offices qui échappent à son contrôle.

M. Lumley: C'est vrai du Programme d'expansion des entreprises, monsieur le président, mais pas des autres programmes.

M. Blenkarn: Ce qui voudrait dire que ni le gouvernement ni le Conseil du Trésor n'ont leur mot à dire et que seuls des offices constitués de représentants du secteur privé sont chargés de trancher ces questions. Cela voudrait dire que quoi que le ministère ou le gouvernement en pense, la décision d'accorder des subventions ou des garanties à telle ou telle firme au titre du Programme d'expansion des entreprises échappe totalement au gouvernement.

M. Lumley: Vous voulez me faire dire que la faute en incombe au secteur privé. Or vous savez fort bien que pour des